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Nyomtatott és online sajtó 
 

Orbán Viktor levelet írt a felvidéki Magyar Szövetség új elnökének 
2024. október 10. – MTI, hirado.hu, Ma7.sk, Felvidék.ma, Körkép.sk 

Orbán Viktor miniszterelnök levélben gratulált Gubík Lászlónak, a felvidéki Magyar Szövetség 

új elnökének a szervezet vezetőjévé történt megválasztásához. "Örömmel értesültem arról, 

hogy Felvidéken is változnak az idők, hiszen a helyiek bátor döntést hoztak, amikor Önt 

választották meg a Magyar Szövetség élére. Bízom abban, hogy ez a fordulat megteremti a 

lehetőséget az ottani magyarság gyarapodására, Ön pedig Esterházy János és Duray Miklós 

bátyánk szellemi örököseként komoly vállalásának eleget téve, fiatal kora ellenére meg tudja 

majd valósítani korszakváltó programjának minden egyes pontját" – írta a magyar 

miniszterelnök. Orbán Viktor szerint Gubík László az elmúlt években bebizonyította, hogy igazi 

közösségi ember, aki még támadások kereszttüzében is becsülettel helyt tud állni. 

 

Orbán Viktor: mi, magyarok, csak akkor maradhatunk meg, ha megéljük 

kultúránkat és hagyományainkat 
2024. október 10. – MTI, hirado.hu, Felvidék.ma 

Európa mai helyzetében mi, magyarok, csak akkor maradhatunk meg, ha megéljük kultúránkat 

és hagyományainkat – mondta Orbán Viktor miniszterelnök a Néprajzi Múzeum állandó 

kiállításának megnyitóján csütörtökön Budapesten. Orbán Viktor hangsúlyozta: ha egy nemzet 

elveszíti népi kultúráját, akkor elveszíti a képességét, hogy megítélje, mi a jó és mi a rossz, 

összezavarodik, nem tudja mi az, ami a kárára és mi az, ami a hasznára van. "És akkor jönnek 

a zavaros eszmék, a fonákjára fordított igazságok, abszurd okoskodások, hogy például a család 

nem egy férfi és egy nő életközössége, hanem ötletszerű konfigurációk végtelen változata. Hogy 

a sokszínűség akkor is érték, ha bűnözést és terrort szül, vagy hogy békében élhessünk, ezért 

folytatnunk kell egy reménytelen háborút" - fogalmazott, hozzátéve, hogy hosszan sorolhatná 

még a "bosszantó és beteg agyszüleményeket". "A héten volt szerencsém Strasbourgban vitázni, 

és higgyék el, súlyos a helyzet" - jegyezte meg. A miniszterelnök azt mondta: "adjunk hálát a 

Jóistennek", hogy nálunk még helyükön vannak a dolgok, még működik a józan ész, és fennáll 

a rend, ami a népi kultúrából átszivárog a mai életünkbe. 

 

Vissza kell adnunk a felvidéki magyar közösség hitét – Gubík László, a Magyar 

Szövetség új elnöke 
2024. október 10. – hirado.hu 

Az elmúlt évek, sőt évtizedek politikai belharcai fájdalmas nyomot hagytak a lelkekben, a 

fejekben és a társadalmi állapotokban. Nemcsak a politikumot kell talpra állítani, hanem a 

közösségünk hitét is, jövőképet és küldetést kell kínálnunk ennek a majd félmilliós 

nemzetrésznek – hangsúlyozta a hirado.hu-nak Gubík László, a felvidéki Magyar Szövetség 
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frissen megválasztott elnöke. Gubík László a hirado.hu-nak kiemelte, nagyon megtisztelőnek 

tartja, hogy megválasztásához Orbán Viktor is gratulált. „Rendkívüli megtiszteltetésként 

fogadtam a miniszterelnök levelét, amelyben Orbán Viktor a két példaképemet: Esterházy 

Jánost és Duray Miklóst is említi, így hatványozottan érzem a felelősség súlyát, és annak a 

szolgálatnak a nemességét és fontosságát, amellyel a magyar követség küldöttjei megbíztak” – 

magyarázta Gubík László, aki közösségi oldalán is megosztotta a kormányfő levelét. 

           
Révre is eljutott a Rákóczi Szövetség támogatása 
2024. október 10. – erdon.ro 

A Rákóczi Szövetség a Magyar Iskolaválasztási Programja keretében 10.000 Ft egyszeri 

ösztöndíjat adományoz mindazon határon túli családoknak , akik gyermekeiket a magyar 

iskola első, Romániában nulladik (előkészítő) osztályába íratják. A Szövetség a támogatás 

lehetőségét felhívás keretében teszi közzé minden évben az iskolai beiratkozásokat 

megelőzően, határon túli partnerszervezetei, illetve a határon túli magyar óvodák és iskolák 

közreműködésével. Kedden délben a révi előkészítős egyetlen kisdiákhoz is eljutott a rákóczis 

támogatás. Szomorú, hogy idén csak Lele Sámuel vehetett át ösztöndíjat a Szövetség 

munkatársaitól. A támogatásért Liuc Melinda mondott köszönetet. "Ezúton is köszönjük 

áldozatos munkájukat, és hálásak vagyunk mindazon támogatásért és tevékenységért, amit 

nemzeti megmaradásunk miatt tesznek" – mondta többek között a révi tanitónő. 

 

Tehetséges diákokat, önzetlen pedagógusokat díjaznak  
2024. október 10. – szekelyhon.ro 

A Romániai Magyar Pedagógusok Szövetsége idén is díjazza a kiemelkedő tanulmányi 

eredményeket elért diákokat, valamint az önzetlen oktatói-nevelői munka mellett tudományos 

kutatói munkát is végző pedagógusokat. Az RMPSZ meghívójából megtudhatjuk, hogy az 

Apáczai-díj pályázatát kétévente írja ki a Tudományos Tanács a romániai magyar 

közoktatásban tevékenykedő pedagógusok részére. A díj Apáczai Csere János munkásságának 

állít emléket, és célja a közoktatásban dolgozó magyar pedagógusok tudományos 

tevékenységének értékelése, ösztönzése, népszerűsítése. A kétévenként odaítélt díjra önálló 

kötetben, elismert tudományos szakirányú folyóiratban megjelentetett vagy a világhálón 

közzétett munkák szerzői jelentkezhetnek.  

 

Iktatták a Maros megyei RMDSZ szenátor- és képviselőjelöltek iratcsomóit 
2024. október 10. – maszol.ro 

Az RMDSZ az emberek hangját képviseli Bukarestben - ezzel az üzenettel indította kampányát 

a Maros megyei RMDSZ. A szövetség legnagyobb megyei szervezete csütörtökön délelőtt 

iktatta képviselő- és szenátorjelöltjeinek iratcsomóit a Maros Megyei Választási Irodában. Az 

RMDSZ indulását a december 1-i parlamenti választásokon több mint 36 ezer Maros megyei 

lakos támogatta. „Az RMDSZ az emberek hangját képviseli Bukarestben. Azt akarjuk elérni, 
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ami a polgárokat leginkább érdekli, és azokra a gondokra keresünk megoldást, amelyek 

valóban befolyással vannak a lakosság hétköznapi életére” – fejtette ki az iktatást követő 

sajtótájékoztatón Csibi Attila, a megyei szervezet elnöke. Az RMDSZ Maros megyei 

szervezetének a Szövetségi Állandó Tanács által is jóváhagyott parlamenti jelöltlistáin régi és 

új nevek is szerepelnek. A képviselőházi listavezető Csép Éva Andrea, második helyen dr. Vass 

Levente, a harmadik, még befutónak számító helyen Markó Attila Gábor neve szerepel. De a 

SZÁT elfogadta, Kolcsár A. Károly, Barabási Antal Szabolcs, Fodor Sándor-József, Birtalan 

István-Balázs, Labancz Dávid, Kiss Kriszta és Szántó Lóránt jelöltségét is. A szenátusi lista 

vezetője Novák Levente. Második helyen Császár Károly-Zsolt, a harmadikon Csibi Attila-

Zoltán, negyediken Kozma Mónika, ötödiken Szász Izolda, hatodik helyen Kelemen Atilla-

Márton neve szerepel - közölte az RMDSZ Maros megyei szervezete. 

 

Az RMDSZ Arad Megyei Szervezete benyújtotta jelöltlistáit a parlamenti 

választásokra 
2024. október 10. – Nyugati Jelen 

Október 10-én, csütörtökön az RMDSZ Arad Megyei Szervezete benyújtotta az aradi Expó 

kiállítótér B pavilonjában berendezett Arad Megyei Választási Irodához a magyar képviselő- és 

szenátorjelöltek dossziéit. A december 1-jén zajló parlamenti választásokon az Arad megyei 

polgárok Péró Tamás, Balta Emese, Bíró Zoltán, Fekete Réka és Fekete Károly 

szenátorjelöltekre szavazhatnak. Az RMDSZ parlamenti képviselőjelölti listájának élén a 

jelenleg is képviselői mandátummal rendelkező Faragó Péter szerepel, akit a sorban Veres 

Attila, Korondi-Józsa Erika, Sandu Krisztián, Horváth Júlia, Pallagi Máté, Zágoni-Szabó 

András, Barbócz Izabella és Papp Attila követ. 

 

Kelemen Hunor: a liberálisok lépése politikai balett – a bizalmatlansági 

indítványnak se esélye, se jelentősége 
2024. október 10. – maszol.ro 

Sokatmondó a kormánykoalíción belüli jelenlegi helyzet, arra világít rá, hogy valójában már 

rég nem működik, csak a látszatát tartották fenn annak, hogy vezetik az országot, szögezte le a 

Maszol megkeresésére Kelemen Hunor. A kormánykoalíció ostoba, rossz döntéseinek az elmúlt 

másfél évben, különösen az elmúlt év őszétől se szeri, se száma, de a Nemzeti Liberális Párt és 

elnökének legújabb bejelentése politikai Nobel-díjat érdemelne, szögezte le Kelemen Hunor, 

utalva arra, hogy éppen a Nobel-díjak odaítélésének hetében vagyunk. „Felrúgják a koalíciót, 

de közben maradnak a kormányban. Ilyen a világon sehol nincs. Ha felrúgod a koalíciót, elmész 

a kormányból, járod a maga útját. Olyan nincs, hogy »nem beszélek, nem veszem fel a 

telefont«, de maradok a kormányban” – értékelte a liberálisok lépését az RMDSZ elnöke. 

Meglátása szerint, ez a „blődség” csak azt mutatja, hogy a koalíciós pártok nemcsak hogy 

rosszul kormányoznak, de bármilyen politikai „csínytevésre” később is készen állnak. 
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„Szokásos” büntetéssel válaszolt a futballszövetség a magyarellenességre 
2024. október 10. – maszol.ro 

Megbüntette a Román Labdarúgó-szövetség fegyelmi szövetsége a Steaua klubját, amiért 

szurkolói az FK Csíkszereda elleni Liga 2-es mérkőzésen magyarellenes rigmusokat skandáltak 

és egy trágár feliratú, sértő molinót is kifüggesztettek. A szeptemberben rendezett, bukaresti 

meccsen történt incidensek miatt a testület a „szokás szerinti” 5 ezer lejes pénzbírságot rótta ki 

a klubra, bár visszaesőként a jövőben súlyosabb szankciót is kaphatnak. Az FK Csíkszereda 

hivatalos honlapján számolt be a védelmi minisztérium égisze alatt működő egyesület elleni 

büntetésről, amit csütörtökön hoztak nyilvánosságra. Felidézték, hogy a másodosztályos 

bajnokság 8. fordulójában rendezett találkozón a házigazdák ultrái az ismert sovén rigmusokat 

skandálták, de a magyarok mellett a román szakszövetséget is szidták. 

 

Leadta a jelölési dokumentációt a szilágysági RMDSZ 
2024. október 10. – maszol.ro 

Benyújtotta csütörtökön a parlamenti választásokra a jelölési dokumentációt a szilágysági 

RMDSZ. A megyei rangsorolásokat és a SZÁT döntését követően Szilágy megye parlamenti 

képviselőjelölt listáján Seres Dénes, Lucza István-Attila, Kovács Zoltán-Zsolt, Pálffy Orsolya-

Kinga, Szoboszlai Györk és Gál-Máté István, a szenátorjelöltek listáján Kovács Irén-Erzsébet, 

Bara Lajos-István, Bogya Annamária és Sárközi Pál szerepel a szövetség színeiben. Seres Dénes 

képviselőjelölt az iktatást követően elmondta: a Szilágy megyei magyarságnak fontos érdeke, 

hogy minden államintézményben jelen legyenek, hogy azt amiért 34 éve dolgoznak, tudják 

megőrizni és fejleszteni. 

 

Akiket múltból táplálkozó jövőformáló munkájukért Orbán Balázs-díjjal 

jutalmaztak  
2024. október 10. – szekelyhon.ro 

Múltból táplálkozó és jövőépítőknek, gróf Mikes Katalinnak, Lőrincz Zsuzsánnának és a Világló 

Egyesületnek ítélték oda Orbán Balázs nevével fémjelzett székelyföldi díjat a tizenötödik 

alkalommal megszervezett Székelyföld Napok megnyitóján, Székelyudvarhelyen, csütörtök 

este. Az idei Orbán Balázs-díjat olyan személyek kapták, akik hisznek a múltból építkező 

székelyföldi jövőképben, abban a megújulásban, amely hagyományainkon, épített 

örökségünkön, autentikus értékeinken alapszik. Fáradhatatlanul munkálkodnak a régmúlt kor 

örökségének helyreállításán, előtérbe helyezve a fenntarthatóságot, valamint ezek közösségi és 

kulturális körforgásba való bekapcsolását. Nemcsak múltunkat őrzik, hanem inspirációt is 

adnak a jövő generációjának – hangzott el az ünnepségen.  
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Gubík László: Ne a gyermekorvosok számához, hanem a régióban élők igényeihez 

igazítsák a gyermekkészültségi ellátást 
2024. október 10. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Körkép.sk 

A Magyar Szövetség elfogadhatatlannak tartja, hogy a gyermeksürgősségi rendelő megőrzésére 

vonatkozó kérelmet a szaktárca a széles regionális összefogás ellenére sem értékelte át és 

kitartott az előző kormány egészségügyi minisztere, Michal Palkovič döntése mellett. A magyar 

párt a vágsellyei kórház és a galántai gyermekorvosi ügyelet bezárását követően a vágsellyei 

gyermekügyelet megszüntetését szakmai szempontból megalapozatlan politikai döntésnek 

tartja. Ezért támogatja a havonta mintegy 300 beteg kisgyermeket ellátó gyermekügyelet 

bezárása ellen tiltakozó orvosokat és szülőket, és egyben felszólítja a tárca élére újonnan 

kinevezett Kamil Šaškot, hogy az ügyeletet ne vonja ki a rendszerből. “Elvárjuk, hogy a tárca 

ne a gyermekorvosok számához, hanem a régióban élők igényeihez igazítsa a 

gyermekkészültségi ellátást “ – jelentette ki Gubík László. 

 

Vissza kell adnunk a felvidéki magyar közösség hitét – Gubík László, a Magyar 

Szövetség új elnöke 
2024. október 10. – hirado.hu 

Nemcsak a politikumot kell talpra állítani, hanem a közösségünk hitét is, jövőképet és küldetést 

kell kínálnunk ennek a majd félmilliós nemzetrésznek – hangsúlyozta a hirado.hu-nak Gubík 

László, a felvidéki Magyar Szövetség frissen megválasztott elnöke. „Rendkívüli 

megtiszteltetésként fogadtam a miniszterelnök levelét, amelyben Orbán Viktor a két 

példaképemet: Esterházy Jánost és Duray Miklóst is említi, így hatványozottan érzem a 

felelősség súlyát, és annak a szolgálatnak a nemességét és fontosságát, amellyel a magyar 

követség küldöttjei megbíztak” – magyarázta Gubík László, aki közösségi oldalán is 

megosztotta a kormányfő levelét. „Minden erőmmel, tehetségemmel azon leszek, hogy az 

egyetemes magyar nemzet és azon belül a felvidéki közösség gyarapítására és a magyar– 

szlovák kapcsolat javára lássam el ezt az emberpróbáló feladatot” – sorolta a felvidéki Magyar 

Szövetség frissen megválasztott vezetője. 

 

Szövetség: kis lépések előre 
2024. október 10. – Tokár Géza – Új Szó 

A múlt héten először ülésezett a Magyar Szövetség új elnöksége, majd varázsütésre felélénkült 

a tetszhalott állapotban leledző párt kommunikációja. Napi szinten kerül ki új tartalom a 

Facebookra, levelet kapott a párttól Peter Pellegrini államfő, szlogenek szintjén megjelent a 

nyilvánosság előtt pár általánosabb célkitűzés. Minden párt esetében arról beszélnénk, hogy az 

ehhez hasonló aktivitás magától értetődő és a szükséges minimum. A Magyar Szövetség 

kapcsán más a helyzet: egyszerre kell értékelni azt, hogy a párt végre úgy viselkedik, ahogyan 
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egy átlagos politikai formációnak kell, valamint megjegyezni, hogy ez egyáltalán nem garancia 

bármiféle sikerre. Az egymásra acsarkodó helyi érdekcsoportok kibékítése, vagy legalábbis a 

konfliktusok belső fórumokra terelése és szervezett megoldása szintén hosszú távú és embert 

próbáló feladat, a következő hónapok és évek mutatják meg, mennyire oldják sikeresen a 

felelősök. 

 

Gyimesi György: Nem fogom a biztos, 8. választási bukás útját járni a Magyar 

Szövetséggel 
2024. október 10. – Körkép.sk 

„A Magyar Szövetség önerőből már soha nem lesz parlamenti párt. Hét választási kudarc után 

be kell látnia, hogy etnikai politizálásra szükség van, de önállóan indulva a párt nem tud bejutni 

a parlamentbe” fogalmazott Gyimesi György október 9-én Mimi Šramová közéleti, 

publicisztikai műsorában. Gyimesi szerint ezért szlovák partnerekre van szükség ahhoz, hogy 

a magyar párt parlamenti, vagy uniós szinten is politizálni tudjon. Gyimesi a műsorban 

kritizálta az új pártelnök első lépéseit is. “Parlamenti választásokat csak szlovák partnerrel 

tudnak sikerrel venni. Ezt elutasítják, amihez én asszisztálni nem fogok“ – zárta mondandóját.  

 

Gyermekekről felnőtteknek – beszélgetés gyermekterápiákról Nagykaposon 
2024. október 10. – Felvidék.ma 

A hét elején a Nagykapos és Vidéke Társulás és a helyi Magyar Közösségi Ház vendége PaedDr. 

Vajányi Orsolya, a buzitai Pillangóház fejlesztőpedagógusa, TSMT I. terapeutája volt. A 

szülőket és szakembereket egyaránt megszólító előadás megvalósulását a Nemzeti Kulturális 

Alap és Szlovákia Kisebbségi Kulturális Alapja támogatta, az előadás érintette a gyermekek 

fejlődését támogató, Kelet-Felvidéken is elérhető terápiás lehetőségeket. Azok a magyar 

családok, akik Felvidék keleti részén élnek, nincsenek szerencsés helyzetben, mert nagyon 

ritka, ha a fejlesztésre szoruló gyerek számára sikerül magyarul beszélő szakembert találni a 

közelben. Talán éppen ezért is volt annyira örvendetes Bodrogköz és Ung-vidék pedagógusai 

és a szülők körében Vajányi Orsolya hétfői előadása. Ő a Kassától 35 km-re található Buzitán 

üzemelteti fejlesztőházát a magyarországi Pillangóház szlovákiai központjaként. 

                
Vicsek Annamária: Meg kell védeni a keresztény értékeinket! 
2024. október 10. – PannonRTV 
Az Európai Parlament a vallási intolerancia európai növekedéséről tartott vitát. 

Vicsek Annamária a Fidesz-KDNP vajdasági EP-képviselője, a Patrióták EP-frakciójának tagja 

felszólalásában kiemelte, hogy Európában a kereszténység fokozódó támadás alatt áll, ami az 

illegális migráció egyik következménye. „Az utóbbi időben jelentősen nőtt Európa-szerte a 

keresztények elleni gyűlölet-bűncselekmények száma. A keresztény kegyhelyek elleni 

támadásokat nem lehet puszta vandalizmusként kezelni. Ezek gyűlölet-bűncselekmények,  

amelyek a kereszténység egésze ellen irányulnak és sértik a vallásszabadsághoz fűződő 
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alapjogot” - mondta el a fideszes képviselő. “Minden vallási közösséget meg kell illessen a 

védelem. Fontos lenne, hogy az Európai Bizottság antiszemitizmus és antimuzulmanizmus 

elleni harccal megbízott koordinátorához hasonlóan, hozzon létre egy koordinátori pozíciót, 

aki a kereszténység elleni támadások megfékezése ellen és a keresztény értékek mellett lépne 

fel. 

 

A telemedicina megoldásait alkalmazó projekt indult az SZTE részvételével 
2024. október 10. – MTI, Vajma.info 

A Zentai Kórházban folyó szakorvosi ellátást javító magyar-szerb program indult uniós 

támogatással, amely során a Szegedi Tudományegyetemen (SZTE) a telemedicina során 

alkalmazott megoldásokat adaptálják a vajdasági városban – tájékoztatta a felsőoktatási 

intézmény közkapcsolati igazgatósága az MTI-t. A közlemény szerint 2026 áprilisáig tartó 

program 568 ezer eurós (228 millió forintos) program költségeiből 483 ezer eurót (194 millió 

forintot) fedez uniós támogatás. A két intézmény által júliusban indított projekt célja az 

egészségügyi ellátás minőségének javítása és az országhatáron átnyúló szakemberhiány 

hatásainak csökkentése az SZTE-n a – többnyire a magas vérnyomás, az elhízás, a magas 

koleszterinszint és az inzulinrezisztencia együttes jelentkezésével járó - metabolikus szindróma 

és a fül-orr-gégészeti problémák kezelés során már megszerzett orvosi szaktudás és 

tapasztalatok átadásával. 

 

Az integrált vízgazdálkodást segítő magyar-szerb projekt indult a Tisza mentén 
2024. október 10. – MTI, Magyar Nemzet, Demokrata, Vajma.info 

Az éghajlatváltozáshoz való alkalmazkodást és az integrált vízgazdálkodást segítő magyar-

szerb projekt indult a Tisza mentén a Szegedi Tudományegyetem (SZTE) kutatóinak 

részvételével – tájékoztatta a felsőoktatási intézmény közkapcsolati igazgatósága csütörtökön 

az MTI-t. A közlemény szerint a 2026 augusztusáig tartó, 1,418 millió eurós (567 millió 

forintos) program költségeiből 1,205 millió eurót (482 millió forint) fedez uniós támogatás. A 

klímaváltozás következtében várhatóan jelentősen megváltoznak a hőmérsékleti viszonyok és 

a csapadék tér- és időbeli eloszlása. A szélsőséges időjárási események miatt megnő a 

szélsőséges vízgazdálkodási helyzetek gyakorisága és intenzitása a magyar-szerb határ menti 

térségben. 

 

Prioritást élvez a munkahelyteremtés 
2024. október 11. – Magyarszo.rs 

A portugál Soplast autóalkatrészeket gyártó vállalat a topolyai ipari park területén fog 

gyártórészleget nyitni. A sikeres tárgyalásokat követően két parcellát is megvásárolt a 

befektető, a napokban pedig az önkormányzatban fogadták a cég képviselőit, akik első 

hivatalos látogatásukat tették Topolyán. A megbeszélésen jelen volt a Vajdasági Fejlesztési 

Ügynökség képviselője is. A találkozón megbeszélték a további lépéseket, aktuális ugyanis a 

tervdokumentáció elkészítése és a szükséges engedélyek beszerzése. A tervek szerint jövőre 
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már jó eséllyel meg is kezdődhet a gyár építése. A tervek szerint 60 foglalkoztatottal kezdik meg 

a termelést az üzemben. Szatmári Adrián, a község polgármestere a beruházás kapcsán 

elmondta, folyamatosan azon dolgoznak, hogy az ipari parkban további új munkahelyek 

létesüljenek, a gyorsvasút megépítése pedig még vonzóbbá teszi községünket a beruházók 

számára, hiszen egy teherterminál is épült a vasútállomáson. 

 

In memoriam Égető Gabriella 
2024. október 10 – Magyarszo.rs 

Örökre eltávozott tőlünk. De ki volt ő, s mi az, amiért halálhíre százakat megdöbbentett? Íme 

néhány adat, amelyeket egyenesen tőle kaptam, amikor a zeneiskola történetének megírására 

készültem: Szabadkán született 1932. szeptember 26-án. Gimnáziumba járt, majd a zeneiskolát 

is befejezte elméleti és zongora szakon. Zongoratanára Bordás Lajos volt. Tanulmányait a 

belgrádi zeneakadémián folytatta, ahol ugyancsak elméleti és zongora szakon szerzett 

diplomát. A magiszteri fokozatot Vojislav Ilić osztályában szerezte meg. A szabadkai 

zeneiskolában 1961-től nyugdíjba vonulásáig dolgozott, s ellenponttant, összhangzattant, 

formatant, karvezetést stb. adott elő. 1968-ban, amikor fennállásának 100. évét ünnepelte az 

iskola, a tanárokból és (egykori) diákokból álló kórust, amely Mozart Koronázási miséjének 

előadásában működött közre, ő tanította be. Ennek az évnek decemberében alakította meg, és 

31 éven át vezette a Pro musica kamarakórust. 

 

Ismét tervben a Csantavér és Orom közötti út rendezése 
2024. október 10. – PannonRTV 

Sokat jelentene a helyieknek. A Csantavér és Orom közötti földes út jelenleg is forgalmas. Az 

aszfaltburkolat évtizedek óta várat magára. Az úton nemcsak személyautók, hanem áruszállító 

furgonok, sőt nagy teherautók is közlekednek. Most jól járható, de csapadékos időben a sár, 

nyáron pedig a hatalmas por miatt nehézkes a közlekedés. Az aszfaltút megépítése 

hatékonyabbá és biztonságosabbá tenné a hulladékszállítást is Csóka, Topolya, Kishegyes és 

Zenta önkormányzatok területéről a regionális hulladéktárolóig, amely ennek az útnak a 

közvetlen közelében található. A Csantavér-Orom út kiépítése bekerült a Vajdasági Magyar 

Szövetség és a Szerb Haladó Párt közötti koalíciós szerződés kiemelt fontosságú 

infrastrukturális projektjei közé. A Közügyek stábja a két érintett településen forgatott. 

                   
Hazakerült Werbőczy István Hármaskönyve 
2024. október 10. – KISZo.net 

Kárpátalja megannyi magyarlakta településéhez köthető olyan történelmi emlék, amelyre 

méltán lehetünk büszkék nemcsak mi, helybéli magyarok, hanem az egész nemzet is. Így 

például a Tripartitum (Hármaskönyv) néven ismeretes gyűjteményre, melyet a Verbőcről 

származó, országbírói ítélőmesterből nádorrá lett Werbőczy István 1504-ben kezdett el 

összeállítani Alsópetényben, és 1514-ben fejezett be. A Hármaskönyv elsőként 1517-ben jelent K
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meg nyomtatásban, legelső, magyar nyelvű fordítása pedig 1565-ben látott napvilágot. 

Werbőczy István többszáz évvel ezelőtt alkotott nagy művének egyik példánya Dr. Korinek 

László jogászprofesszor jóvoltából, Bacskai József ungvári magyar főkonzul közbenjárásának 

köszönhetően október 6-án hazatért Verbőcre. Ünnepélyes átadására a verbőci református 

templomban került sor. 

 

Újabb 70 ezer idézést kézbesít az Ukrposta 
2024. október 10. – karpataljalap.net 

A Védelmi Minisztérium a hadkötelesek nyilvántartásának segítségével további 70 000 idézést 

generált, amelyeket az Ukrposta küld meg a hadköteleseknek. A társaság szeptember közepén 

kapta meg az első 6 000 idézést – írja a tsn.ua az Ukrainian Military Pages-re (UMP) 

hivatkozva. A hír szerint a hadkötelesek nyilvántartása alapján kiállított idézések a TTSZTK-k 

vezetőinek elektronikus aláírásával és QR-kóddal vannak ellátva, amely az okostelefon 

kamerájával és a Rezerv+ alkalmazással ellenőrizhető. Korábban jelentették, a miniszteri 

kabinet 71 820 000 hrivnyát különített el 900 000 idézés kinyomtatására és kézbesítésére 

2024 végéig. 

 

 

Egyre több csoportot fogad az Árpád Fejedelem Látogatóközpont és Lovarda 

Tiszacsomán 
2024. október 10. – Karpat.in.ua 

Egyre nagyobb népszerűségnek örvend a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Árpád 

Fejedelem Látogatóközpontja és Lovardája, ahol folyamatosak a foglalások a helyi magyar és 

ukrán közösségektől egyaránt. Az ide érkezőknek számos programban lehet részük, hiszen a 

tárlat megtekintése mellett lovagolhatnak, kipróbálhatják a központ fogatját, íjászkodhatnak, 

valamint számos kézműves foglalkozást próbálhatnak ki igény szerint. A Bótrágyi Református 

Gyülekezet tagjai a Dorcas jótékonysági alapítvány által támogatott idősek napi program révén 

látogattak el a központba. A látogatóközpont minden korosztály számára alkalmas a tartalmas 

időtöltésre, ezt bizonyítja az is, hogy a másik csoportot Szürtéből érkezett hittanosok alkották. 

Mind a lovaglás, mind pedig az íjászkodás nem hétköznapi dolog, ezért is élvezték ezeket a 

fiatalok a legjobban. 

 

Ukrajnában is megvalósult a T.I.S.Z.A. mobilitás program 
2024. október 10. – Karpat.in.ua 

A TISZA projekt célja egy új regionális, közép-európai partnerség létrehozása és a helyi ifjúsági 

vezetők környezetvédelmi képzése. A partnerszervezetek bevonásával a projekt vezetői 

fontosnak tartják a helyi, specifikus programok megvalósítását is. Így például az Ukrajnai 

partnerszervezet, a Bodnár Gábor Jótékonysági Alapítvány szervezésében a Kárpátaljai 

Izbonya településen zajlott a projekt legutóbbi, mobilitás programja. A táborban középiskolás 

diákok, valamint főiskolás hallgatók is részt vettek. Az észak-keleti Beszkidek egyik völgyében 

található üdülőben megtartott tábor célja a környezetvédelem, különösen a vizeink, kiemelten 
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az öt országban folyó Tisza megóvása iránti közös felelősségvállalás erősítése volt. A tábor 

során a résztvevők számos előadást hallgathattak meg. Dr. Kohut Erzsébet docens, a II. Rákóczi 

Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Biológia és Kémia tanszékének vezetője a természeti 

értékek megóvásáról, a Kárpát-medence vízrajzáról és a felszín alatti vizek szennyezettségéről 

beszélt a fiataloknak. 

 

Kerékpáros zarándoklat indult Beregszászból Máriapócsra 
2024. október 10. – Kárpátalja.ma 

Idén sem maradhatott el a már hagyományosnak titulálható máriapócsi kerékpáros 

zarándoklat. Minden évben szeptember végén vagy október elején akad jó pár bátor jelentkező, 

aki az őszi időjárás kellemetlenségei ellenére bejelentkezik az erőt próbáló tekerésre. A 

résztvevők a római katolikus templomnál gyülekeztek szeptember 27-én reggel 8.00 órakor, és 

egy rövid ima után útnak is indultak a határ irányába. A határátkelés általában egy kis 

várakozással jár, ami ebben az esetben inkább előnyükre vált, hiszen így egy kis pihenőt is 

tarthattak. Nagyon kényelmes, hogy a Máriapócs felé vezető út során gyakran használhattak 

kerékpáros utat, így nem kellett a forgalmas úton haladniuk. A kerékpáros túra megállóhelyei 

általában egy-egy kulturális látnivaló, egy-egy templom, múzeum vagy emléktábla volt. 

  
Emlékeztünk és fejet hajtottunk: 175 évvel ezelőtt végezték ki az aradi 

vértanúkat 
2024. október 10. – Kepesujsag.com 

A HMDK bellyei székházának udvarán tartott megemlékezést az aradi vértanúk tiszteletére 

október 6-án. Knezich Károlynak szülőfalujában, Nagygordonyán (Veliki Grđevac) álló 

mellszobra előtt hajtottak fejet a Belovár-Bilogora megyei magyarok. Az 1848-49-es 

forradalom és szabadságharc végét jelentő világosi fegyverletétel után 1849. október 6-án 

Aradon tizenhárom honvéd főtisztet végeztek ki. Mártírhaláluk azóta jelképpé vált. 

„Nemzetünk golgotájává” tette Aradot ez a nap, amelyre a HMDK bellyei székházudvarában 

felállított emléktábla előtt emlékezik minden évben. Nyolc évvel ezelőtt egy fát is ültetek ide 

azzal a céllal, hogy egy olyan élő emléket állítsanak, amely hosszú éveken át őrzi és emlékezteti 

majd a jövő nemzedékeit a vértanúk által hozott áldozatra. 

 

Laskói Paprikafesztivál – 15. alkalommal szólt minden a baranyai „piros aranyról” 
2024. október 10. – Kepesujsag.com 

Laskón, a fűszerpaprika baranyai „fővárosában” a hétvégén ismét ünnepeltek. Két napon 

keresztül a kiállítóstandok vöröslöttek a paprikától, a levegőben halpaprikás illata terjengett, a 

színpadon pedig folyamatosan váltották egymást a fellépők. Újabb sikeres paprikafesztivált 

abszolváltak a laskóiak. A Bellyei járásban nagy hagyománya van a paprikatermesztésnek, és 

Laskón számos családi vállalkozásnak ez a fő megélhetési forrása. Sok évvel ezelőtt nem 

véletlenül ezen a településen indították útjának ezt a rendezvényt, amely számos látogatót és 
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vásárlót vonz minden ősszel a településre. Idén sem volt ez másképp, a 15. Paprikafesztivál 

programja igencsak színesre sikeredett. 

 

Aktualitások az Economica Hungarica háza táján 
2024. október 10. – Kepesujsag.com  

Az Economica Hungarica Alapítvány egy mozgalmas, aktív időszakon van túl. Hamarosan 

kihirdetik az eszközbeszerzési pályázat eredményeit, de további vásárokon való részvételi 

lehetőség is várja majd a vállalkozókat, a korábbi sikeres pályázókra pedig adminisztratív 

feladatok várnak – az aktualitásokról lapunkat az Economica Hungarica Alapítvány igazgató 

asszonya, Palizs-Tóth Hajnalka tájékoztatta. Az Economica Hungarica Alapítvány egyik új 

programja volt az Eszéki Őszi Vásáron való részvétel is, amivel nyertes pályázóikat, 

vállalkozóikat támogatják oly módon, hogy termékeiket minél több helyen be tudják mutatni. 

Palizs-Tóth Hajnalka, az Economica Hungarica Alapítvány igazgatója nagyon elégedett az idei 

szerepléssel. A tavasszal indított eszközbeszerzési pályázatnak is hamarosan várható az 

eredménye, október végéig értesíteni fogják a pályázókat. 

 

A HMIK is részt vett az Aktív ifjúság című konferencián 
2024. október 10 – Kepesujsag.com 

Aktív ifjúság címmel tartott konferenciát múlt héten a Fiatalok a Nemzetért Alapítvány 

Budapesten, melyen a Horvátországi Magyarok Ifjúsági Közössége (HMIK) képviseletében 

Bonet Stefan is részt vett. A Fiatalok a Nemzetért Alapítványt hazaszeretet által vezérelt, lelkes 

fiatalok hozták létre. Szívügyük történelmi, kulturális hagyományaink ápolása, az ősök 

emlékének megőrzése, a tudományos és kulturális élet gazdagítása, az ezt szolgáló 

rendezvények szervezése, támogatása. Hisznek abban, hogy a magyar nemzethez tartozásuk 

sorsközösséget jelent minden honfitársukkal – küldetésüknek tekintik, hogy tevékenységük 

által ezt minél több fiatal tudatosan élje meg. Hiszik, hogy a magyarság megmaradásáért, 

szellemi és anyagi fejlődéséért, jólétéért végzett munkában a lehetőségekhez képest minél több 

honfitársuknak részt kell vennie. 

 

Elhunyt Kovács Ferenc 
2024. október 10. – Kepesujsag.com 

Mély megrendüléssel és fájdalommal értesültünk róla, hogy 2024. október 7-én, hosszan tartó, 

méltósággal viselt betegség után életének 70. évében elhunyt Kovács Ferenc, a pélmonostori 

magyar közösség egyik meghatározó alakja. Kovács Ferenc igazi közösségépítő ember volt, aki 

aktív szerepet vállalt a HMDK pélmonostori alapszervezetének 1999-es újjáalakulásában, 

amelynek elnökévé is választották. Több ciklusban vezette a pélmonostori szervezetet, amely 

neki és csapatának köszönhetően számos rendezvényt hozott tető alá – kulturálisakat és 

hagyományőrzőket, filmnapokat, kiállításokat, művésztáborokat, színházi előadásokat, 

évfordulós ünnepségeket stb. Nagy hangsúlyt fektettek a gyerekekkel való foglalkozásra is, de 

az egyesület az érdekvédelmi tevékenysége révén is számos eredményt ért el. 
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Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. október 10. – Kossuth Rádió 

 

Kibic – kívülálló. A mi esetünkben a kártyajátékot kívülről figyelő személy. Hogy miért ezt a 

nevet kapta a nemrég Erdélyben megjelent kártya nem tudom, mert mint hallani fogjuk az 

ötletgazda Ferkó Zoltán közel sem kívülálló, sőt nagyon is elkötelezett csapatjátékos.  A kártyák 

56 erdélyi nevezetességet mutatnak be, tervek szerint három nyelven. A Petőfi-ösztöndíjas 

Ferkó Zoltán tapasztalatai nyomán találta ki a játékot.  

 

A Kárpátaljai Református Egyház és a Técsői Református Gyülekezet 2023 januárjában vette 

át a Técsői Református Líceum működtetését. Azóta jelentős fejlesztések, külső és belső 

felújítási munkálatok zajlottak a szórványban található oktatási intézményben, nagyrészt a 

magyar állam támogatásával. Két év alatt csaknem megduplázódott az intézmény diákjainak a 

száma.  

 

Az Oktatási Érdemrend Lovagkeresztjével tüntette ki a - magyar tannyelvű - székelyudvarhelyi 

Benedek Elek Pedagógiai Líceumot Klaus Iohannis román államfő. Az elismerést Hargita 

megyében egyedüliként érdemelte ki a nagy meseíró egykori iskolája. A díjat tanárokból és egy 

diákból álló küldöttség vette át kedden este Bukarestben.  

 

Csapatversenyt hirdet a Kárpát-medencei Közművelődési Kerekasztal az általános iskola felső 

tagozatos diákjainak. A Négy határon át vetélkedőre a jelentkezésnek nem feltétele az iskolai 

háttér, lehet egyesület is a nevező intézmény. Minden csapatba 3 diákot várnak. A 

kezdeményezés célja, hogy a fiatal korosztállyal megismertesse a regionális és határon túli 

értékeket kreatív csapatfeladatok segítségével.  

 

2003-ban alakult meg a Hargita Megye Tanácsának Hegyi és Barlangimentő Közszolgálata, 

amelynek 2006 óta vezetője Fekete Örs, aki hamarosan leköszön és Szépvíz község 

polgármestere lesz. A hegyimentő közszolgálat kezdetben mindössze két autóval rendelkezett, 

ma már az ország egyik legkorszerűbb alakulata. Ezt tavaly az Országos Katasztrófavédelmi 

Felügyelőség kitüntetéssel is elismerte. 

 

A Nemzeti Közszolgálati Egyetem Kisebbségpolitikai Kutató Műhelyének vezetője, a losonci 

származású jogász és diplomata, Gyurcsik Iván lesz a Nagyok c. zenés portréműsor vendége 

ma este, fél nyolckor a Kossuth rádióban. A palócföldi gyökerekről, pozsonyi, prágai, budapesti 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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és varsói emlékeiről, valamint a Kisebbségpolitikai Kutató Műhely előtt álló feladatokról is 

kérdezte a riporter Gyurcsik Ivánt. 


